



By Mr

Muhammad Sobhy

01129561610





من ليس له طموح يعيش حياة فارغة لا طعم للسعادة فيها ولا لون للفرح ،،، يلبس ثوب اليأس و
التشاؤم فلا معنى للحياة لديه وماهي إلا تقضية أوقات وقضاء أيام مليئة بالحزن
والاكتئاب .

هذا عمر بن عبد العزيز خامس الخلفاء الراشدين
يقول معبرا عن طموحه " إن لي نفسا تواقفة ،تمنت الإمارة فنالتها
وتمنت الخلافة فنالتها ،وأنا الآن أتوق
إلى الجنة وأرجو أن أنالها "



<https://www.facebook.com/muhammad.sobhy.7>

انضم إلي جروب المناهج الإضافية علي الفيس بوك



Chapter 1

Osman the Generous

vocabulary

Generous	سخي / كريم	Rich	غني
Fortune	ثروة	Sheep	غنم
Was known as	اشتهر بـ	Once	ذات مرة
Soldiers	جنود	Syria	سوريا
Fight	يقاتلوا	Arabia	السعودية
Lakes	بحيرات	Depends on	يعتمد على
Wells	آبار	Fresh water	مياه عذبة
Dear	عزيز (نادر)	Non- Muslim	غير مسلم
A drop	قطرة	Muddy	مليئة بالوحل (الطين)
Bad taste	مذاق سيء	freely	مجانا / بلا مقابل
Willing to	يرغب في		

لا تنم وتحلم بالنجاح فانه حلم لا يتحقق إلا بالجد والاجتهاد...
لا تنم وليس في رأسك علم ولا في كتابك معرفه ...
قم لا تنم واستعن بالله الذي تستمد منه كل قوتك ...
قم وانطلق في أفق العلم واغتنم كل لحظه فالعمر ما هو إلا لحظات تنقضي.
ولا تنس انك بذلك تتقرب إلى الله وبالتفوق يرضى عنك.

All The best

MR. Muhammad Sobhy



Text

Osman (may Allah be pleased with him) was a very rich man. He had a great fortune of camels and sheep. When he became Muslim, he was willing to give everything to poor Muslims. If a poor Muslim asked Osman (him) for money, he would give him what he needed at once. So he was known as Osman the Generous.

كان عثمان رضي الله عنه رجل غني . كان لديه ثروته كبيرة من الجمال والأغنام . وعندما دخل الإسلام كان ينفق من ثروته الكثير على فقراء المسلمين . فكان إذا طلب عبد مسلم فقير منه مال كان يعطيه في الحال ما طلب لذلك عرف بعثمان الكريم .

Once the prophet (peace be upon him) needed camels for the Muslim soldiers who were being sent to fight in Syria. Osman (He) gave a hundred of his own camels to the being asked for them.

و ذات يوم كان النبي صلى الله عليه وسلم يحتاج جمال للجنود المسلمين الذين أرسلهم الرسول ليحاربوا في سوريا . فأعطى عثمان مائة جمل (ناقه) من جماله الخاصة لهؤلاء الجنود . □

Arabia is hot country. There are no rivers, no canals or lakes. It depends on rain, but rains rare. So all drinking water come from wells. That is why cities, towns and villages are built round wells, sometimes the water of these wells is not clean. So, fresh waters very dear in Arabia.

السعودية بلد حارة . لا يوجد بها أنهار لا قنوات مائة ولا بحيرات . فهي عند علي اططر لنا فكل مياه الشرب تأتي من الآبار ولهذا فإن المدن الكبيرة والمدن الصغيرة والقرى تبنى حول هذه الآبار . وفي بعض الأحيان تكون مياه هذه الآبار غير نظيفة ولهذا فاطياه العذبة غالية جداً في السعودية .

In Medina there lived a non – Muslim who had a well of clear and fresh water in his garden. However, before people could drink a drop they first had to pay the non- Muslim for water.

وكان يعيش في المدينة شخص غير مسلم يمتلك بئر ماء عذب في حديقة منزله . كان هذا الشخص يطلب من المسلمين ائمال مقابل أن يعطيهم قطرة ماء لكي يشربها .

Many of the Muslims at this time were very poor and had no money to buy this fresh water. So, they had to drink from other wells where the water was muddy and had a bad taste. Osman the Generous bought the well of good water from the non-Muslim and gave it freely to the Muslims.



وكان كثير من المسلمين في هذا الوقت فقراء ليس لديهم اموال لكي يشترؤا اطباء العذب لذا كان يضطرون إلي الشرب من الآبار الأخرى التي كانت مياهها مليئة بالطين ولها مذاق سيء، حتي اشترى عثمان الكريم البئر من هذا الشخص غير المسلم واعطاه مجاناً للمسلمين.

Questions with model answers

1- What did Osman have ?	ماذا كان يمتلك عثمان ؟
• He had a great fortune of camels and sheep.	كان لديه ثروة كبيرة من الجمال والأغنام
1- Why was he known as Osman the Generous?	لماذا عُرف عثمان بـ " عثمان الكريم"؟
• Because if a poor Muslim asked him for food or money, he would give him what he needed at once.	لأنه كان إذا طلب منه أي عبد فقير مسلم طعام أو مال ، كان يعطيه ما طلب في الحال
2- Why did the prophet (peace be upon him) need the camels ?	لماذا كان النبي يحتاج الجمال ؟
• He needed them for the Muslim soldiers sent to fight in Syria.	كان يحتاجهم إلي الجنود الذين أرسلهم للحرب في سوريا
3- What did Osman give the prophet (peace be upon him) ?	ما الذي أعطاه عثمان للنبي صلي الله عليه وسلم ؟
• He gave him a hundred of his own camels.	أعطاه مائة جمل من جماله .
4- Is Arabia a hot country or a cold one ?	هل السعودية بلد حارة أم باردة ؟
• Arabia is a hot country.	السعودية بلد حارة.
5- What does water depend in Arabia ?	ماذا تعتمد الماء في السعودية علي ؟
• It depends on rain.	الماء تعتمد علي الآبار
6- Where does drinking water come from ?	من أين يحصل السعوديون علي الماء ؟
• It comes from wells.	من الآبار
7- Why are cities , towns and villages built round wells ?	لماذا يبني السعوديون مدنهم وقراهم حول الآبار؟
• Because wells are the only source of water in Arabia.	لأن الآبار هي المصدر الوحيد لشرب الماء في السعودية.



9- Why is fresh water very dear in Arabia ?

لماذا المياه العذبة غالية في السعودية؟

- Because there are no rivers, no canals or lakes there and rain is rare.
لأن ليس هناك أنهار ولا بحيرات ولا قنوات مائية ، كما ان الأمطار نادرة هناك.

10- What did the non – Muslim have ?

ما الذي كان يمتلكه هذا الرجل غير المسلم؟

- He had a well in his garden.
كان يمتلك بئر ماء في حديقته.

11- Could poor Muslims drink clear and fresh water freely ?

هل كان يستطيع العبيد المسلمون شرب مياه نقية و عذبة بالمجان؟

- No, they couldn't because they had no money at all.
لا ، لأنهم ليس لديهم أموال.

12- Where did poor people drink ?

من أين كان يشرب المسلمون الفقراء؟

- They drank from wells where the water was muddy and had a bad taste.
من الآبار التي كانت مياهها بها طين ومذاقها سيء

13- Who bought the well of good water from the non – Muslim ?

من الذي اشترى البئر من هذا الرجل غير المسلم؟

- Osman , the Generous.
عثمان الكريم

14- Why did he buy the well of good water?

لماذا اشترى عثمان هذا البئر التي مياهه عذبة وجميلة؟

- So that the poor Muslims could drink fresh clean water freely.
حتى يمكن فقراء المسلمين من شرب الماء العذب النقي مجاناً

15- Prove that Osman was the Generous ?

اثبت أن عثمان كريم؟

He bought a well of fresh water or Muslims.

أشترى بئر ماء عذب لفقراء المسلمين

يقول الحسن البصري:

“لا أظن أن الله يعذب رجلاً استغفر

فقليل لماذا؟

قال: كيف يلهمه الاستغفار ويريد به أذى؟

”وما كان الله معذبهم وهم يستغفرون“



Homework**Choose the correct answers :**

1-Osman was known as Osman the Generous because

- a) he was a rich man.
- b) he gave his money freely for Muslims.
- c) he had many camels and sheep.

2- Cities town and villages built round

- a) trees
- b) mountains
- c) wells

**3- Osman gave a hundred of his own camels to the prophet (peace be upon him)
.....**

- a) because Muslim soldiers needed them to fight in Egypt.
- b) because Muslim soldiers needed them to fight in Iraq.
- c) because Muslim soldiers needed them to fight in Syria.

4-The water of these wells

- a) are not clear.
- b) was not clear.
- c) were not clear.

5- People had to drink muddy water because

- a) they had no money to buy clear water.
- b) they were thirsty.
- c) the water had a bad taste.

**6- Osman gave a hundred of his own camels to the prophet (peace be upon him)
.....**

- a) because Muslim soldiers needed them to fight in Egypt.
- b) Because Muslim soldiers needed them to fight in Iraq.
- c) Because Muslim soldiers needed them to light in Syria.



Chapter 2

Ali The Brave Boy

shoulder	كتف	Afraid of	خائف من
cloak	عباءة	young	صغير
Hold swords	يحمل سيوف	wicked	شرير
To his surprise	اندهش	Secretly	سراً
Quraish	قريش	Quietly	بهدوء
Mecca	مكة	Threaten	يهدد
Meal	وجبة	kill	يقتل
Brave	شجاع	harm	يؤذي
Die for	يموت من أجل	Cover himself	يغطي نفسه
Stood up	وقف	grow	ينمو / يزيد



الذي يبحث عن السعادة بدون صلاة
 كالذي يريد أن يصبح كاتباً وهو لا يجيد
 القراءة!

All the best
Mr. Muhammad Sobhy



Text

Once the prophet (peace be upon him) asked a few friends to have a meal with him. When they finished eating, the prophet (peace be upon him) said " Which of you will come into Islam? " No one said a word. The prophet (peace be upon him) was sad and then Ali a young boy stood up. Ali was the son of Abu Tailib and was the youngest of all the people there. Ali said" Oh ! prophet, I am only a boy but I will follow you " These brave words made the prophet (peace be upon him) very happy. He put his arms on Ali's shoulders and thanked him.

ذات يوم دعي الرسول صلي الله عليه وسلم القليل من أصدقائه ليتناولوا معه إحدى الوجبات. وعندما انتهوا من الأكل قال لهم الرسول صلي الله عليه وسلم " من منكم سيدخل الإسلام؟ " فلم يجيب أحد. فحزن النبي. ثم وقف الصبي الصغير علي. وعلي هو ابن أبي طالب وكان أصغر الناس الحاضرين. قال علي للنبي " يا نبي الله أنا ولد صغير ولكني سألتبعك وسأدخل الإسلام". هذه الكلمات الشجاعة جعلت النبي سعيداً. وضع النبي يديه علي كتفي علي وشكره.

As the number of Muslims grew, Quraysh became very angry. They said to one another" We must kill Muhammad or everybody will soon follow him" They made their plans secretly, but the prophet (peace be upon him) came to know that the men of Quraysh were planning to kill him.

ان زيادة عدد المسلمين جعل قريش تغضب. فقال أسايد قريش لبعضهم البعض " يجب أن نقتل محمد وكل شخص يتبعه". أخذ سادة قريش يخططون سراً لقتل النبي ولكن النبي أوحى إليه أن سادة قريش يخطون لقتله. □

At night when it was dark the prophet (peace be upon him) left Mecca quietly with his friend, Abou Bakr. Ali , his young cousin, slept in the prophet's bed and covered himself with the prophet's cloak (burda).

وفي المساء عندما حل الظلام غادر النبي صلي الله عليه وسلم هو وصاحبه أبو بكر الصديق مكة في هدوء، وترك النبي علي بن أبي طالب – ابن عم الرسول – نائماً في فراش النبي منغطياً بعباءته. □

Holding their swords in their hands, the men of Quraysh came into the house to kill the prophet (pace be upon him). To their surprise, they only found Ali, the brave boy Ali (May Allah be pleased with him) was not afraid when he saw these wicked men.

جاء أسايد قريش علي بيت النبي رافعين أسيادهم ليقتلوا النبي صلي الله عليه وسلم. أذهت المشركين عندما لم يجدوا في الفراش سوى علي بن أبي طالب هذا الصبي الشجاع رضي الله عنه الذي لم يخاف عندما رأي هؤلاء الرجال الأشرار.



When they threatened to kill him if he did not tell them where the prophet (peace be upon him) was, he turned to them and said, " You can kill me, but I shall not tell you where the prophet is. I am ready to die for him " The man of Quraysh did not harm him. They left the prophet's house sadly saying to each other, " What a brave boy Ali is ! "

وعندما هدده المشركين بالقتل إذا لم يخبرهم مكان النبي صلى الله عليه وسلم آخيه إليهم قائلاً " أقتلونني ولكني لن أخيركم أين آخيه النبي ، فأنا مستعد أن أضحى بحياتي من أجل النبي " ولكن أسباط قريش لم يقتلوه وغادروا بيت النبي حزناً يقولون لبعضهم البعض " ما أشجع علي بن أبي طالب ."

Questions with model answers

1- Whom did the prophet (peace be upon him) invite to a meal ?	من الذين دعاهم النبي صلى الله عليه وسلم لتناول وجبة معه؟ بعض الأصدقاء
A few friends	
2- Did his friends agree to become Muslim ?	هل وافق اصدقاء النبي صلى الله عليه وسلم ان يكونوا مسلمين؟ لا
No, they didn't.	
3- Who agreed then ?	من وافق أن يدخل الإسلام؟ علي (الصبي الشجاع)
Ali, the brave boy.	
4- Why did Quraysh become very angry ?	لماذا غضبت قريش ؟ لان عدد المسلمين ازداد.
Because the number of Muslims grew.	
5- What did the men of Quraysh plan to do ?	ما الذي خطط رجال قريش أن يفعلوه ؟ خططوا أن يقتلوا النبي أو أي أحد يتبعه
They planned to kill the prophet or anyone who will follow him.	
6- When did the prophet (peace be upon him) leave Mecca ?	متي غادر النبي مكة؟ في المساء
At night.	
7- With whom did he leave Mecca ?	مع من غادر النبي مكة؟ ابو بكر الصديق
Abou Bakr.	
8- Who slept in the prophet's bed ?	من الذي نام في فراش النبي ؟ علي (الصبي الشجاع)
Ali, the brave boy.	



9- Did Ali tell the men of Quraysh where the prophet (peace be upon him) was ? هل أخبر علي رجال قريش مكان النبي ؟	No, he didn't. لا
10- How did the man of Quraysh leave the prophet's house? كيف غادر رجال قريش منزل النبي؟	They left sadly. غادروا حزناً
11- Prove that Ali was a brave man. أثبت أن علي صبي شجاع	Ali slept in the prophet's bed and covered himself with the prophet's cloak. نام علي بن أبي طالب في فراش النبي وغطي نفسه بعباءة النبي.
12- Who is Ali? من هو علي ؟	He is the prophet's cousin. هو ابن عم النبي
13- What were the men of Quraish holding in their hands? ماذا كان يحمل رجال قريش في ايديهم ؟	Swords سيوف
14- Why did they threaten to kill Ali? لماذا هدد رجال قريش علي بالقتل؟	To tell them where the prophet was. لكي يخبرهم بمكان النبي
15- Did the men of Quraish harm him? هل أذي رجال قريش علي ؟	No, they didn't. لا
16- Why did the men of Quraish leave the prophet sadly? لماذا غادر رجال قريش منزل النبي حزناً؟	Because they didn't find him. لأنهم لم يجدوا النبي.

الكلمات التي تخرج من الفم لا يمكن استعادتها، وقد نخسر بسبب كلمة خرجت في ساعة غضب أو ألم أو عصبية أشياء كثيرة وثمينة .
لذا نحن بحاجة إلى نتدوق الكلمات قبل التفوه بها كي لا نضطر لإبتلاع ما لا نستطيع طعمه لاحقاً.



Homework

Choose the correct answers :

1-Ali will go after the prophet (peace be upon him).....

- a) Ali will go after the (peace be upon him).
- b) Ali will follow the teachings of Islam.
- c) Ali understands the prophet's words.

2- Ali was the of all the people there.

- a) younger.
- b) young.
- c) youngest.

3- Ali covered himself with the prophet's

- a) sheet.
- b) blanket.
- c) cloak (burda).

4-The men of Quraysh threatened to kill Ali of.....

- a) he told them where the prophet (peace be upon him)was .
- b) he didn't tell them where the prophet (peace be upon him)was.
- c) he was a brave boy.

الحياه صعبة و معقدة و غير مفهومة و حلم السعاده المثالية غير ممكن و غير متحقق لانه حتي لو
اوتينا كل النعم فنحن مبتلون اما في ديننا او في صحتنا او في اهلنا او في مالنا او او او.

نقول و نتكلم و نحلم و نحقق في النهاية اقل من ربع ذلك كله . مقصرون؟ بلا أدني شك!!
و لكن هل نملك ان نصلح يومنا هذا لانه ربما لن يكون هناك غد.

هل نملك ان نوقف الصراخ و الضجيج و الزحام و التلوث و الفتن و الاحقاد و العمل و و و لنصلح
انفسنا و حياتنا و ما حولنا، لنكون اكثر ايجابيه اكثر فعاليه اكثر نفعا لانفسنا و للمجتمع
اكثر بذلا في الدين و في الحق ان نترك الباطل بكل ما فيه ان نتجنب كل الشهوات و الشبهات
مهما كانت ان نصلح كل شئ و اي شئ؟
هل نملك ذلك؟؟

نعم نملك !! و كتاب الله خير معين و اللجوء إلى الله و التضرع إليه بالدعاء و الله الموفق



Chapter 3

Al Hassan The Man of Peace

The Caliph	ال خليفة	Followers	اتباع
Fought	حارب	Agree	يوافق
Against	ضد	force	يجبر
hate	يكره	lead	يقود
The previous wars	الحروب السابقة	Quietly	بهدوء
Destroy	يدمر	Mosque	مسجد
wives	زوجات	An army	جيش
Widows	أرامل	Suggest	يقترح
Settle	يستقر / يحسم	Peacefully	بسلام
The quarrel	نزاع / مشاجرة	Abdicate	يتخلي عن
Tears	دموع	For the sake of	من أجل

سألني فتي عن أهم أحلامي فقلت أن أموت وأحلامي تنبض بالحياة وتواجه التحدي وتنفخ روح الأمل في ضمائر
البائسين واليائسين والمحبتين

أمل نجيا به حتي نموت خير من يأس يقتلنا قبل أوان الرحيل

افتح رثيتك للهواء واستقبل يومك غير أس علي ما فات

ولا خائف علي ما هوأت

اطرد الهموم وكلّ لحي القيوم

الأمر الذي لا يخبو هو ذاك النور المقتبس من جدوة الإيمان يضيء ضروب الحياة حتي في الليالي السود

إن حالت ظروف في دون لقياك فالقادم أجمل

وإن فات العمل فلا يفوت الأمل



Text

When Al Hassan's father, the caliph. Ali was killed many Muslims wanted Al Hassan (may Allah be pleases with him) to be their caliph so, he became the fifth caliph of Muslims and took his father's place.

عندما قُتل الخليفة علي أبو الحسن ، أراد الكثير من المسلمين الحسن رضي الله عنه أن يكون هو خليفة المسلمين ولهذا أصبح الحسن هو خامس خليفة للمسلمين وأخذ مكانه ابيه. □

Mu'awiyah who fought caliph Ali now began a war against Al Hassan. Al Hassan was a brave man but he hated war because in the previous wars many people were killed, many houses were destroyed, many children lost their fathers and many wives became widows. He hated war very much. He wanted to stop fighting, but his followers didn't agree with his ideas and forced him to lead an army against Mu'awiyah. His heart, however, was not in the fight as it meant the death of many Muslims on both sides.

أما معاوية الذي كان يقاوم الخليفة علي ، فقد اتجه الآن لقتال الحسن . كان الحسن رجلاً شجاعاً ولكنه كان يكره الحرب لأن في الحروب المأزبية كان قد قتل الكثير من المسلمين وقد دمرت المنازل وقد يئتم الأطفال وأصبحت النساء أرامله لذا كان يكره الحرب كره عظيمًا ولكن اتباعه لم يقنعوا بأفكاره وأجبروه أن يقود الجيش ضد معاوية ولكن قلبه لم يكن يميل إلى الحرب التي تعني موت الكثير من المسلمين في الطرفين (جيش سيدنا علي وجيش معاوية)

So when Mu'awiyah suggested that they should settle the quarrel peacefully, Al Hassan a greed happily he offered to abdicate and let Mu'awiyah become the caliph instead of him since it was the only way to stop that fight. So, he abdicated to stop killing more people, to stop destroying more houses and put smiles instead of tears on the faces of children.

لذا عندما اقترح معاوية أن يقضوا علي الخلافات بطريقة سلمية وافق الحسن علي الفور وتنازل عن الخلافة طعوبة بسعادة وبهذا أصبح معاوية هو الخليفة دلاً من الحسن وهذه كانت هي الطريقة الوحيدة للوقف القتال . ولهذا تنازل الحسن عن الخلافة طبع قتل الكثير من المسلمين وليمنع تدمير المزيد من المنازل وليستبدل الحزن في وجوه الأطفال بالإبتسامة .

Al Hassan the man of peace went to Medina where he lived quietly and peacefully near the prophet's mosque. He was the first caliph who left everything for the sake of peace.

ثم ذهب الحسن رجل السلام إلى المدينة حيث عاش في هدوء وسلام بالقرب من مسجد النبي وبهذا أصبح أول خليفة يترك كل شيء من أجل السلام .



Questions with model answers

1- Who was Al Hassan's father?

The Caliph Ali.

ال Hassan أب و هو من؟

ال خليفة علي

2-What did many Muslims want Al Hassan to be?

To be their Caliph.

يكون أن ال Hassan المسلم ين من ال كثير يري د كان ماذا؟

أن يكون خليفتهم

3- Was he a brave man or not?

He was a brave man.

شجاع؟ رجل ال Hassan كان هي

كان رجل شجاع.

4- Why did Al Hassan hate war?

because in wars:

- A) many people were killed,
- B) many houses were destroyed,
- C) many children lost their fathers
- D) and many wives became widows.

لأن في الحروب الماضية كان قد قتل الكثير من المسلمين وقد دمرت المنازل وقد يُتم الأطفال وأصبحت النساء أرمال

ال حرب ال Hassan يكره كان لماذا؟

5- Did he want to stop fighting between Muslims?

Yes, he did. نعم

المسلم بين بين الحرب يوقف ان يري د ال Hassan كان هي؟

6- Did his followers agree with ideas?

No, he didn't. لا

افكاره علي ات باعه وافق هي؟

7- What did his followers force him to do?

To lead an army against Muawiyah. أن يقود جيش ضد معاوية

ال Hassan ال Hassan ات باع أجبر ماذا؟

8- What was Muawiyah's suggestion ?

They should settle the quarrel peacefully.

معاوية اقترحه الذي ما؟

يجب أن ينهوا الحرب بصورة سلمية.

9- Why did Al Hassan abdicate ?



لماذا تنازل الحسن عن الخلافة؟

A) to stop killing more people,

B) to stop destroying more houses

C) and to put smiles instead of tears on the faces of children.

لمنع قتل الكثير من المسلمين وللمنع تدمير المزيد من المنازل وليستبدل الحزن في وجوه الأطفال بالإبتسامة

10- Where did Al Hassan live after his abdication ?

أين عاش الحسن بعد أن تنازل عن الخلافة؟

Near the prophet's mosque in Medina.

بجوار مسجد النبي في المدينة

11- Prove that Al Hassan was man of peace?

أثبت أن الحسن رجل السلام؟

He was the first caliph who left everything for the sake of peace.

هو أول خليفة يترك كل شيء من أجل السلام.

12- Who is Al Hassan?

من هو الحسن؟

He is Ali's son and the prophet's grandson.

هو ابن علي بن أبي طالب وحفيد النبي .

All The best

MR. Muhammad Sobhy

01129561610 / 01020940502



Homework

Choose the correct answers :

1- became the fifth caliph.

- a) Al Hassan's father.
b) Al Hassein.
c) Al Hassan.

2- Al Hassan hated war because

- a) many people were brave.
b) many people were killed.
c) many people were fighting.

3- In war many children their fathers.

- a) loose b) loss c) lose

4- Al Hassan abdicated

- a) to stop fight between Muslims.
b) to let Mu'awayah become the caliph.
c) because he was not brave.

5- Al Hassan left everything for the sake of

- a) Mu'awiyah. b) peace c) his followers

وأخيرًا :-

فما هذا إلا جهد مقل ولا ندعي فيه الكمال ولكن عذرنا أننا بذلنا فيه قصارى جهدنا فإن أصبنا فذاك مرادنا وأن أخطئنا فلنا شرف المحاولة والتعلم.

ولا نزيد على ما قال عماد الدين الأصفهاني

رأيت أنه لا يكتب إنسان كتاباً في يومه إلا قال في غده لو غير هذا لكان أحسن ولو زيد كذا لكان يستحسن ولو قدم هذا لكان أفضل ولو ترك هذا لكان أجمل وهذا من أعظم العبر وهو دليل
□ على استيلاء النقص على جملة البشر

